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 در ابتدای دوره مدیریت شهری کنونی با یک عقب ماندگی در تمامی حوزه های 
حمل ونقل مواجه شــدیم؛ ازجمله در اتوبوسرانی، با ناوگان صددرصد فرسوده 
رو به رو شدیم به طوری که 860 دستگاه اتوبوس شاغل در خط تحویل گرفتیم 
درحالی که نیاز شهر تهران 7 هزار دستگاه اتوبوس است. در حوزه تاکسیرانی 
نیز با صددرصد فرسودگی ناوگان ون و تاکسی مواجه بودیم و در حوزه مترو نیز 
سرفاصله حرکت قطارهایمان در شبکه به طور متوسط بالای 15 دقیقه شده بود.

چهار شنبه ۱۴ آذر ۱۴۰۳ ویژه نامه شهر تهران

توجه بــه حمل ونقــل عمومی در 
تهران و توسعه آن با توجه به افزایش 
سرســام  ترافیک  پایتخت،  جمعیت 
تهران  بزرگراه های  و  خیابان ها  در  آور 
و وجود آلودگی هــوا، جزو مهم ترین 
دغدغه های شهروندان است. متاسفانه 
به گفته مسئولان شــهری، کلانشهر 
تهران در دوره قبلی مدیریت شــهری 
موجبات عقب ماندگی شدید در حوزه 
حمل ونقل عمومــی را فراهم کرد و در 
مترو  و  تاکسی  اتوبوسرانی،  حوزه های 
ناوگانی فرسوده تحویل مدیریت شهری 

جدید شد.
بــا وجود کاســتی های موجود در 
مدیریت  تهــران،  عمومی  حمل ونقل 
شهری ششــم در 3 سال اخیر اولویت 
ناوگان حمل ونقل  به توســعه  را  خود 
عمومی اختصاص داد، به طوری که در 
دو سال گذشته بیش از نیمی از بودجه 
شهرداری به حمل ونقل اختصاص یافت 
و ماحصل این اتفــاق با انعقاد قرارداد 
شــهرداری تهران با شرکت های تولید 
داخل و همچنین قرارداد موســوم به 
پایتخت  تا  قرارداد چین همراه شــد 
ایران اسلامی تا حد قابل توجهی قدری 
از عقب ماندگی های گذشــته در حوزه 

حمل ونقل عمومی را جبران کند.
به همین بهانه با مهندس محســن 
هرمزی، معــاون حمل ونقل و ترافیک 
شهرداری تهران درباره آخرین وضعیت 
توسعه ناوگان حمل ونقل عمومی تهران 
و همچنیــن موضوعاتی چون »نهضت 
برقی سازی ناوگان حمل ونقل عمومی«، 
همراهی دولت سیزدهم و چهاردهم با 
مدیریت شهری و مسئله دخالت مافیای 
خودرو در اقدامات توسعه ای شهرداری 
تهران گفت و گو کردیم. آنچه می خوانید 
گفت و گوی کیهان با معاون حمل ونقل و 

ترافیک شهرداری تهران است:

***
*در ابتدا بفرماییــد که وضعیت حال 
حاضر ناوگان حمل ونقل عمومی پایتخت 
نسبت به دوره گذشته مدیریت شهری 
چه تغییری کرده است و در حوزه های 
مختلف اتوبوسرانی، مترو و تاکسیرانی 

شاهد چه تغییراتی بوده ایم؟
واقعیت این اســت کــه در ابتدای دوره 
مدیریت شهری کنونی با یک عقب ماندگی 

در تمامی حوزه های حمل ونقل مواجه شدیم؛ 
از جمله در اتوبوسرانی، با ناوگان صددرصد 
فرسوده و کمبود شدید ناوگان رو به رو شدیم 
به طوری که 860 دستگاه اتوبوس شاغل در 
خط تحویل گرفتیم درحالی که نیاز شــهر 
تهران 7 هزار دستگاه اتوبوس است. در حوزه 
تاکسیرانی نیز با صددرصد فرسودگی ناوگان 
ون و تاکسی مواجه بودیم و در حوزه مترو نیز 
متاسفانه باوجود اینکه توسعه نسبی خوبی 
را در حوزه ســاخت مترو داشتیم، در رابطه 
با واگن های مترو دچار مشــکلاتی بودیم و 

ســرفاصله حرکت قطارهایمان در شبکه به 
طور متوســط بالای 15 دقیقه شــده بود، 
بنابراین یک مشــکل سخت افزاری در حوزه 

ناوگان وجود داشت.
در حوزه نگهداشــت دوربین ها نیز شهر 
تهران در ابتدای این دوره تنها 3 دســتگاه 
دوربین کنترل ســرعت فعال داشت و 85 
درصــد دوربین های نظارتی ما نیز غیرفعال 
بودند و مشکل داشتند. علاوه بر این در حوزه 
معاینه فنی نیز مشکلاتی وجود داشت و شاهد 
صف هــای طولانی در مراکز بودیم و باید به 
تجهیزات و موضوعات نرم افزاری رســیدگی 

بنابراین حال حمل ونقل عمومی  می شــد. 
تهران اساساً خوب نبود.

شرایط اســفبار ابتدای دوره قبل، باعث 
شــد که شــهرداری تهران در دوره ششم 
مدیریت شهری با شرکت های داخلی بالغ بر 
3 هزار دستگاه اتوبوس قرارداد منعقد کند؛ 
بدین ترتیب با شرکت ایران خودرو، عقاب، 
اسنا، سبلان، مجموعه مپنا و عمادخودرو از 
نظر تامین اتوبوس برقی قراردادی بالغ بر 3 
هزار دستگاه منعقد کردیم. با این حال این 
تعداد پاسخگوی نیاز شهر نبود و نهضتی به 

نام »برقی سازی حوزه حمل ونقل عمومی« 
آغاز کردیم و خواســتیم جهت درستی را به 
حمل ونقل بدهیم، زیرا انتظار مردم این است 
که هم آلودگی هوا کاهش پیدا کند و هم از 
حجم ترافیک تهران کاسته شود. ضمن اینکه 
اســتفاده از ناوگان برقی حمل ونقل عمومی 
یکی از موثرترین اقداماتی است که دنیا نیز 

به سمت آن رفته است.

*در مورد نهضت برقی ســازی ناوگان 
حمل ونقل عمومی کمی بیشتر توضیح 
دهید که اساســاً شهرداری تهران چه 

روندی را در این رابطه طی کرده است؟
شــهرداری تهران با همتی که در دولت 
سیزدهم و شخص شــهید آیت الله رئیسی 
پیگیر برقی سازی بودند، کار را پیگیری کرد. 
در خاطر دارم که شهید رئیسی وقتی برای 
افتتاح متروی پرند تشــریف آورده بودند و 
بنده به عنوان مدیرعامل وقت مترو و معاون 
حمل ونقل باید به ایشــان گزارش می دادم، 
در مســیری که از فرودگاه امام خمینی)ره( 
تا پرند طی کردیم، ایشــان از بنده در مورد 
برقی سازی ناوگان حمل ونقل عمومی سؤال 
پرسیدند و اولویت ذهنی ایشان در بازدیدی 
که از متروی پرند داشــتند، مشخصاً همین 
حوزه توسعه برقی سازی حمل ونقل عمومی 

و رفع ناترازی سوخت و... بود.
شهرداری تهران پایه ای را بنا کرده است 
که به لطف خدا باعث تغییر ســبک زندگی 
در حوزه حمل ونقل عمومی در شــهر تهران 
و سپس در کلانشهرهای دیگر خواهد شد. 
ناگفته نماند که دولت جدید نیز برای توسعه 
ناوگان برقی حمل ونقــل عمومی همراهی 
می کند و وزارت صمت، وزارت نیرو و بانک 

مرکزی پای کار هستند.

*آخرین وضعیت قرارداد موســوم به 
قرارداد چین با شهرداری تهران در چه 

مراحلی قرار دارد؟
در قــرارداد چین تولیــد 2 هزار و 500 
دســتگاه اتوبوس برقی، 27 هزار تاکسی و 
10 هزار دســتگاه ون با شــهرداری منعقد 
شــده است که دو قســمت اول این قرارداد 
فعال شده و ما در حال حاضر 150 دستگاه 
تاکسی برقی را وارد شهر کرده ایم که درحال 
پلاک شدن هســتند، 560 دستگاه تاکسی 
برقی نیز ظرف دو هفته آینده وارد می شود 
و الان در بندرعبــاس حمل می شــوند و به 
کمــک گمرک کار ترخیــص آن ها را انجام 
خواهیم داد. تاییدیه استاندارد 10 دستگاه 
اتوبوس برقی نیز روز شــنبه این هفته اخذ 
شــد و امیدواریم این هفته از گمرک خارج 
شــوند و 79 دستگاه اتوبوس برقی دیگر نیز 
رسیده است که در هفته جاری و هفته آینده 
به 10 دستگاه مذکور اضافه می کنیم؛ بنابراین 
در مجموع 89 دستگاه اتوبوس برقی حاصل 
از این قرارداد وارد ناوگان حمل ونقل عمومی 

پایتخت خواهد شد.
در حوزه تراموا نیز شهرداری تهران باتوجه 
به مصوبه بالادستی شورای ترافیک کشور در 
سال گذشته، اجازه فعالیت دو خط تراموا را 

مهدی برازنده

آخرین وضعیت ورود ناوگان جدید حمل ونقل عمومی 
به پایتخت

در گفت وگوی کیهان با معاون حمل ونقل شهرداری تهران مطرح شد


